
Fra: Morten Vincentz Jørgensen <mvjoergensen@hotmail.com> 

Dato: 28. december 2019 kl. 03.58.17 CET 

Til: Jesper Thinghuus <Jesper.Thinghuus@ft.dk>, "uvm@uvm.dk" <uvm@uvm.dk>, Morten 

Villumsen <Morten.Villumsen@ft.dk> 

Cc: "benedicte.kieler@stukuvm.dk" <benedicte.kieler@stukuvm.dk>, Lone Klinke 

<Lone.Klinke@ft.dk>, Aaja Chemnitz Larsen <Aaja.Larsen@ft.dk>, Sjúrdur Skaale 

<Sjurdur.Skaale@ft.dk> 

Emne: Forslag om grønlandsk og færøsk på udvalgte danske Gymnasier. 

  

Hej 

 

Den email er sendt til Grønlandsudvalget, Færøudvalget og  samt cc til Styrelsen for Undervisning 

og Kvalitet.  

 

Jeg skriver til jer da jeg tidligere har talt med bekendte om dette og ikke helt kan komme fra 

ideen.  

 

Indledning:  

Der bor mellem 20.000 og 30.000 færinger og mellem 15.000 og 20.000 grønlændere i Danmark 

lidt afhængig af hvordan tallene gøres op. En del af disse vil være i en alder hvor de unge har 

mulighed for at gå på gymnasiet.  Samtidig kender jeg et par enkelte ressourcestærke grønlandske 

unge, der har vagt at tage deres studentereksamen i Danmark fordi undervisningsniveauet er 

højere i Danmark end i Grønland . Jeg kender ikke undervisningsniveauet på Færøerne så det kan 

jeg ikke udtale mig om.  

 

Gymnasier med en grønlandsk og færøsk linie.  

I den forbindelse tænkte jeg om der kunne oprettes en Grønlandsk / Færøsk linie på et par enkelte 

gymnasier i Danmark. F.eks. et i København og 1 i enten Aalborg eller Aarhus. Måske lidt som 

nogle gymnasier i landområder har en Grøn linie (landsbrugslinie). På disse gymnasier skulle det 

være muligt at tage Grønlandsk og Færøsk som valgfag på A, B og C niveau. Herved vil det være 

mulighed for både dem, der har Grønlandsk eller Færøsk som enten modersmål, kun kan det 

delvist eller måske slet ikke kan det men har forbindelse til Grønland eller Færøerne, kan gå op til 

studentereksamen i sproget og få en karakter i det i forhold til deres niveau. På disse gymnasier 

eller i udvalgte klasser med en del elever, der har indskrevet sig på den Grønlandske/Færøske 

linie, skulle en vis del af pensum i andre fag som samfundsfag, historie, musik, fysik, kemi eller 

biologi også også tage udgangspunkt i Grønlandske og Færøske forhold. I dansk undervisning 

kunne det f.eks. være med skønlitratur der foregår på Færøerne eller i Grønland.  Undervisningen 

på disse gymnasier eller for de klasser kunne yderlige udbygges med en obligatorisk studietur til 

Grønland og Færøerne. Selv om det kun vil være et mindretal af eleverne på disse gymnasier, der 

har rødder i Grønland eller på Færøerne vil alle de øvrige elever få en meget større viden om hele 

Rigsfællesskabet end elever fra andre gymnasier. Disse elever, også de danske, vil så være bedre 

rustet til f.eks. at studere på vidergående uddannelser med et nordatlantisk og arktisk fokus eller 

til at bestride jobs hvor der er interaktion mellem de forskellige dele af Rigsfællesskabet enten i 

offentligt eller privat regi. 

 

Færøudvalget, Grønlandsudvalget 2019-20
FÆU Alm.del -  Bilag 10, GRU Alm.del -  Bilag 27

Offentligt
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Jeg ved godt at der er en nordatlantisk gymnasieklasse med samarbejde mellem gymnasier i 

Island, Danmark, Grønland og Færøerne. Men så vidt jeg har forstået så er det mere en gymnasiel 

uddannelse der vægter det teknisk og naturvidenskabelige.  

 

Sidegevisterne ved et sådan gymnasium er det over tid vil være med til at nedbringe de fordomme 

der desværre er blandt nogle personer om Grønland og Færøerne. Samtidig vil det nok også kunne 

øge følelsen af ligebehandling blandt færinger og grønlændere i Danmark. 

 

Alt i alt bor vi kun ca. 5,8 mio mennesker i de 3 lande vi bor i. Det er ikke ret mange mennesker i 

forhold til andre nationer der har interesse i Nordatlanten og Artisk. Derfor er nødvendigt at vi kan 

samarbejde.  

 

En anden ting jeg og nogle venner har talt om var det kunne være godt hvis der kunne være 

enkelte flyafgange mellem Færøerne og Grønland med enten AirGreenland eller Atlantic Airways 

eller at Smyril Line kunne udvide sommerturene til Qaqortoq. Det er naturligvis klart at det vil 

kræve et vist driftstilskud. Men vil være med til at binde Rigsfællesskabet sammen og styrke den 

mellemfolkelige forståelse.  

 

I må have et godt nytår og ønskes alt godt i det nye år.  

 

mvh:  

Morten V. Jørgensen 

Uiasaariaq 14 

3952 Ilulissat 
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